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1. De huidige en te verwachten ontwikkeling van de hier te sprake gekomen 
industrieën. 
Deze ontwikkeling, voorzover voor de bosbouw belangrijk, is te splitsen 

in twee aspekten: 
a. Er is een duidelijke trend dat de behoefte van deze industrieën aan de 

grondstof hout een zodanige omvang gaat aannemen dat in de toekomst een 
tekort gaat optreden in de voor deze bedrijfstakken geschikte sortimenten. Dit 
is overeenkomstig de ontwikkeling die door de FAO is voorspeld. 

b. De drie hier ter sprake zijnde industrieën zullen zich noodgedwongen 
steeds meer gaan bezighouden met technische procédé's die een grotere soe-
pelheid in het gebruik van hout toelaten. 

In dit verband moet verwacht worden dat een prijsstijging zal optreden 
van de primaire grondstof hout van deze industrieën. Hierbij zal de vezel-
platenindustrie zich met het goedkoopste hout tevreden moeten stellen, en 
juist deze is dan ook voortdurend bezig met technische mogelijkheden om zo 
goedkoop mogelijke grondstof te kunnen verwerken. Dit wil bepaald niet 
zeggen dat op dit gebied de twee andere industrieën stil zitten. 

Een en ander zal tot gevolg hebben dat de mogelijkheden om inlands hout 
in deze industrieën te verwerken groter zullen worden, 

2. Contact tussen houtproducent en verbruiker. 
Het is uiteraard niet zonder reden dat deze studiekringdag is georganiseerd. 

Er bestaat bij de bosbouw te weinig informatie omtrent de mogelijkheden en 
wensen in de industrie, terwijl het omgekeerde evenzeer waar is. Het blijkt 
ook vandaag dat een goed en vooral regelmatig contact tussen producent en 
verbruiker, waarbij ook de handel moet worden ingeschakeld, voor alle par-
tijen belangrijk is. 

Bij toenemende schaarste van zijn grondstoffen wordt het voor de ver-
bruiker van toenemend belang om de situatie in de grondstofproducerende 
sector te kennen, terwijl het uiteraard voor de handel belangrijk is te weten 
in welke richting, ook op langere termijn dan enkele jaren bezien (!), de 
produktie en het verbruik zich zullen ontwikkelen. Ook voor de producent 
is het genoemde contact noodzakelijk, als hij althans zijn produktiebeleid 
niet alleen op de huidige situatie maar vooral ook op de verwachte ontwik-
kelingen in het houtverbruik wil funderen. 

Het zou van belang kunnen zijn in een of ander verband de drie belang-
hebbende groeperingen inclusief het onderzoek bijeen te brengen, om in een 
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regelmatig contact eikaars wensen en mogelijkheden te vernemen en te be-
spreken. 

3. Moet de bosbouw uit de ontwikkelingen in het houtverbruik konsekwen-
ties trekken voor zijn produktiebeleid? 

Ik zou dit produktiebeleid in twee aspecten willen splitsen, namelijk het 
kap- en verkoopbeleid, dus gericht op de reeds bestaande bossen en de hui-
dige produktie, en het aanplant beleid, gericht op de in de toekomst liggende 
produktie van nog aan te leggen bos. Wat het eerste betreft: het is een kwestie 
van prijzenontwikkeling in welk tempo de afzet van hout in de betreffende 
drie industrieën vooruitgaat. Dat er een vooruitgang is, gerekend bij een 
tiental jaren geleden, is onmiskenbaar, zowel in vezelplaten-, spaanderplaten-
als papierindustrie. Voor de bosbouw geldt hierbij bovendien het voordeel 
van de eenvoudige sortering. Belangrijker is o.i. het aanplantbeleid. Gehoord 
de discussies van vandaag geloof ik het zo te moeten stellen dat het, gezien 
de trend in de ontwikkeling van het houtverbruik, niet mogelijk is algemeen 
een produktie van industrieel hout öf van zwaar hout aan te bevelen. Wel 
is er alle reden aanwezig met drie dingen rekening te houden: 

a. Een beperking van het aantal houtsoorten zal de afzetmogelijkheden 
van het dunningshout als massaprodukt bevorderen. 

b. Men zal die houtsoorten moeten kiezen die met name in het dunne 
sortiment de meeste toepassingsmogelijkheden bieden, zodat men het minste 
afzetrisico loopt. Gunstig hierbij zijn fijnspar en populier, ongunstig bijvoor-
beeld de douglas. 

c. Als men in Nederland over de „te lage" houtprijzen spreekt dient men 
zich wel te realiseren of deze prijzen te laag zijn in vergelijking met die in 
andere landen of dat ze weliswaar aansluiten op de wereldmarktprijzen maar 
niettemin te laag zijn om de boseigenaar een redelijke beloning te geven. Het 
lijkt het meest waarschijnlijke dat we aan het laatste moeten denken, en dan 
wordt het zaak alles te doen om tot een verlaging van de kostprijs van het 
hout te komen. Arbeidsrationalisatie en mechanisatie hebben hiertoe reeds 
het hunne bijgedragen. Nu is het woord aan de houtteelt. Men zal zich moe-
ten beraden welke praktische mogelijkheden aanwezig zijn om goedkoper bos 
aan te leggen, en dan doel ik zeer speciaal op de teeltvorm. Wij moeten ons 
in toenemende mate beraden welke mogelijkheden houtsoortenkeuze, plant-
afstand, plantsoenconditie, bodembehandeling e.a. bieden om de aanlegkos-
ten te verminderen. Hierbij heeft het onderzoek een belangrijke taak maar 
weinig tijd! 

Ik geloof dat het in dit verband zeker niet opportuun is om, gezien van de 
zijde van de bosbouw, te spreken van de wenselijkheid van een lange of 
korte omloop. Men dient zijn bos zo aan te leggen dat men geregeld in de 
gelegenheid is zijn keuze te bepalen, afhankelijk van de ontwikkeling van de 
prijzen van het hout, en, speciaal voor staatsbossen, mede afhankelijk van het 
overheidsbeleid. 

4. De ontwikkeling van een goede houtmarkt 
Zowel industrie, handel als producent moeten samen aan tafel gaan zitten 

om te overwegen hoe een goede ontwikkeling van de houtmarkt kan worden 
bevorderd. Een eerste facet hiervan is een grotere openheid van deze markt. 
Het werd als gewenst uitgesproken dat prijzen bekend worden. Ik zou willen 
stellen dat dit zowel voor het aanbod als voor de vraag geldt. Ongetwijfeld 
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zal hierbij een gunstige invloed worden uitgeoefend door een nauwere samen-
werking tussen de particuliere boseigenaren, die bij de huidige toestand 
weinig zoal enige invloed op de prijsvorming kunnen uitoefenen. In verschil-
lende andere landen is deze samenwerking veel verder gevorderd dan bij ons. 
Een centralisatie van de verkoop, zowel bij de particuliere boseigenaren als 
bij het Staatsbosbeheer, zal een grotere openheid van de prijzen mogelijk 
maken. Voor de ontwikkeling van een goede houtmarkt in Nederland is het 
eveneens gewenst dat de grote afnemers minder gesloten over hun grondstof-
prijzen zijn. Ik ben er van overtuigd dat deze geheimzinnigheid aan weers-
kanten een van de belangrijkste hinderpalen is bij de ontwikkeling van de 
produktie en afname van industrieel hout in Nederland. Een gesprek als 
hiervoor genoemd kan de sfeer van vertrouwen scheppen die nodig is om 
deze geheimzinnigheid te doorbreken. 

CONCLUSIES VAN DE STUDIEKRINGCOMMISSIE 

1. De behoefte aan industriehout neemt toe en wel zodanig, dat binnen 
afzienbare tijd in bepaalde sectoren (papier) een tekort zal gaan optreden. 

2. De prijs, die de producent voor zijn grondstof ontvangt is niet abnormaal 
laag. Deze sluit aan op de wereldmarktprijs. De marge tussen kostprijs 
en opbrengst is evenwel te gering, 

3. In de nabije toekomst zal wellicht als gevolg van een optredend tekort 
een stijging van de prijs voor industriehout zijn te verwachten. 

4. Verwerking van hout van groveden tot papier is technisch mogelijk, 
vraagt evenwel grote eenheden ( > 100,000 m3) en speciale voorzieningen 
ten aanzien van de luchtverontreiniging. 

Er bestaat geen duidelijk beeld van het aanbod van inlands hout van 
groveden door het ontbreken van een samenwerking van de houtprodu-

• centen bij de afzet. 
5. De eisen, die de diverse industrieën aan de grondstoffen stellen zijn niet 

voldoende gepreciseerd. Voorts bestaat er behoefte aan een prognose 
van verbruik. 

6. De behoefte wordt gevoeld aan een nauwer contact tussen de producent, 
de handel en de afnemer-verbruiker. 

7. Een prijsnotering zou gewenst zijn voor een beter inzicht, althans voor 
die houtsoorten of sortimenten, die in ruime hoeveelheden aan de markt 
komen en worden gevraagd. 

8. Verder onderzoek is noodzakelijk op het terrein van de verlaging van de 
kostprijs. 

De Studiekringcommissie. 


